
N
ovoobjavljeno Deloit-
tovo izdanje Direktiva
o sistemu PDV, ~iji su
autori Wolfgang Ber -

ger i Samir Had`i}, kratki
je komentar s primjerima
iz prakse koji }e Sudu BiH,
Upravi za indirektno opo re -
zi vanje, ali i svim poreznim
obveznicima i u~esnicima
u privredi – pribli`iti pra v -
ni okvir i upoznati s tema -
tikom zajedni~kog sis te-
ma PDV-a na jedinst v e n -
om tr`i{tu EU. 

PRIBLI@ITI PRAKSU

Razlog zbog kojeg su auto -
ri knjige, vi{i politi~ki savjet -
nik Ministarstva finansija
Republike Austrije i jedan
od vode}ih stru~njaka iz
oblasti PDV na nivou EU
Wolfgang Berger i me na -
d`er u Odjelu poreznog i
pravnog savjetovanja dru{tva
Deloitte Advisory Services
d.o.o. Sarajevo Samir Ha -
d`i}, do{li na ideju da u
Deloittovom izdanju sine -

r gijski objave kratki ko-

mentar Direktivu o PDV-u
– jeste da na taj na~in prib -
li`e poreski sistem u EU
zemljama koje su u od re -
|e nom stepenu procesa
pri stupanja EU. 
Naime, kako bi postala ~la -
nica EU, BiH }e nastaviti s
uskla|ivanjem propisa s
propisima EU, a to us kl a -
|i vanje svakako obuhvata i
porez na dodanu vrijedno -
st. Na jedinstvenom tr`i{tu
EU primjenjuje se Direk-
tiva o PDV-u te }e BiH u
postupku pristupanja EU
za potrebe oporezivanja
PDV-om, zakonodavstvo
morati uskladiti sa Direkt i -
v om 2006/112/EZ sa svim
njenim izmjenama i dopu -
nama te direktivama Vije}a
2008/9/EZ i 86/560/ EEZ.
Na{a zemlja }e navedene
direktive trebati ugraditi u
Zakon o PDV-u, a s ob zi r -
om na to da se na{ Za k -
on o PDV-u pos-
ljednji put iz -
mijenio 2008.
godine, krajnje
je vrijeme da
nadle`ni u BiH

osvijeste va`nost pri b l i ̀ a -
va nja poreske prakse - pra k  -
sama u EU. 

ODGOVORI NA 
NEDOUMICE 

Okosnica knjige

Direktiva o sistemu PDV su
primjeri iz prakse Suda
Evropske unije koja uveli ko
utje~e na poreznu politi ku
u EU te kratki osvrti i poja{-
njenja na 220 strani ca.
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DIREKTIVA O SISTEMU PDV
PRIBLI@AVA PORESKE PRAKSE EU
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PI[E Maja Had`i}

Direktiva o sistemu PDV nudi odgovor kako 
bi sistem PDV u BiH mogao izgledati nakon 
njegovog uskla|ivanja s EU propisima



PROMOCIJA

���������	
�
���� ��

BM: Kako bi sistem PDV u BiH mogao 
izgledati nakon njegovog uskla|ivanja s 
EU propisima, odnosno koji su aspekti i
eventualne posljedice prilagodbe EU
propisima?

BERGER: Trenutni sistem PDV-a u
BiH je poprili~no dobar. Ipak, od
njegove implementacije 2005. 
godine do{lo je do promjena u EU i
BiH sada uskla|uje svoj zakon sa
novim promjenama. Najva`nije
promjene }e se morati u~initi u
vezi sa mjestom pru`anja usluga i
prekograni~nim uslugama. U vezi
s tim, potrebno je naglasiti da je
najbitnije uskladiti se sa evrop-
s kim propisima zbog problema
neoporezivanja ili dvostrukog
oporezivanja sa drugim zemljama
EU, posebno jer je BiH susjedna
zemlja EU. Glavni cilj novih
propisa bit }e prijenos PDV
oporezivanja usluga na mjesto
gdje je kupac osnovan. U
poslovnom lancu ovaj princip }e
umanjiti poslovno optere}enje
zbog sistema prenosa obaveze
pla}anja i odsustva povrata PDV-a.
Ovaj princip je tako|e B2C (eng.
business-to-consumer) i
djelomi~no je uspostavljen jer je
prenos oporezivanja na mjesto
potro{nje mnogo pravedniji i izbje-
ga va se poreska konkurencija
izme|u dr`ava. Moramo biti svje s -
ni ~injenice da }e usluge, a
posebno elektronske usluge, igrati
puno ve}u ulogu u budu}nosti
nego danas. Poreske uprave koje
sam posjetio su jo{ uvijek
uglavnom fokusirane na dobra.
Samo razmislite o preuzimanju
sadr`aja koji pru`a kompanija iz
SAD na va{ telefon ili ra~unar. U
ovom trenutku je skoro nemogu}e
naplatiti PDV na naknadu za
preuzimanje sadr`aja u BiH.
Prema tome, pravila u vezi sa
(elektronskim) uslugama su izazov
za svaku poresku administraciju
zbog novih na~ina kontrole (inter-
net, platforme, informacije o 
kreditnim karticama, itd.) koji se
moraju uspostaviti i administra-
tivna saradnja sa drugim zemlja -
ma se mora pobolj{ati. S druge
strane, va`no je i uspostaviti jed-
nostavne na~ine registracije za

strane kompanije koje `ele pla}ati
PDV. Tako|er, priznavanje elek-
tro nskih faktura tako|er }e biti ve-
li ki korak naprijed. Dostave
faktura po{tom se sve vi{e zamje -
njuju elektronskim dostavama.
Prema tome, i porezni zakon mora
uzeti u obzir ove razvoje i prihvatiti
i taj oblik faktura. 

BM: U kojoj korelaciji je finansijska 
stabilnost jedne dr`ave i situacija u kojoj
nivo direktnih poreza u ukupnim prihodima
ima mnogo ve}i zna~aj od nivoa indirektnih
poreza? 

BERGER: U Austriji i drugim naj -
razvijenijim zemljama, PDV i
porezi na pla}e najva`nije su vrste
poreza (u Austriji ove dvije vrste
poreza ~ine 2/3 ukupnih prihoda).
PDV je poprili~no nepravedan
porez jer svi, i bogati i siroma{ni,
pla}aju istu stopu poreza. Ali, PDV
se te{ko mo`e izbje}i (osim u
slu~aju prevare) i prihod od PDV-a
raste svake godine. Sa direktnim
oporezivanjem je druga~ija
situacija i me|unarodna zajednica
poku{ava prona}i na~ine raspo re -
|ivanja prihoda od direktnih
poreza prekograni~nih biznisa na

PRIHODI OD PDV-A RASTU SVAKE GODINE
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Trenutni
sistem
PDV-a u
BiH je
poprili~no
dobar,
ka`e
Berger
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pravedan na~in. Ovo nije lako
posti}i jer neke zemlje profitiraju
od svojih (nepravednih) poreznih
re`ima na teret drugih zemalja.
Mo`da se sje}ate poreznog
slu~aja u Irskoj, gdje je Apple
platio manje od jedan posto
poreza na svoju dobit u cijeloj
Evropi. [to se ti~e PDV-a ovaj
problem bi se mogao eliminirati
zbog ve} pomenutog pravila o
mjestu pru`anja usluga. Prema
tome, mo`ete vidjeti u kojem 
smjeru ide moj odgovor.    

BM: Koji su argumenti za uvo|enje sis-
tema pla}anja PDV-a dr`avi po napla}enim
fakturama, za razliku od sada{njeg 
sistema kada su privrednici du`ni po 
izdatoj fakturi odmah platiti PDV?

BERGER: Mogu}nost uvo|enja
sheme obra~una poreza na os-
novu primljenog i pla}enog novca
(eng. cashaccountingscheme) za
PDV bi mogla imati dvostruki
efekat. S jedne strane, mogla bi
potaknuti poslovanje malih

biznisa koji su pogo|eni prob-
lemima sa nesolventno{}u i
odgo|enom naplatom
potra`ivanja. S druge strane, 
upitno je da li dr`avni bud`et
mo`e podnijeti odgo|enu naplatu
prihoda u sljede}oj godini i/ili 
godinama koje slijede. Ali u
svakom slu~aju, ovaj re`im je,
prema pravilima EU, primjenjiv
samo na mala preduze}a, {to se
mo`e izvu}i iz ~lana 167a 
Direktive o PDV-u.  

BM: Koliko je za jednu zemlju va`no da 
nivo direktnih poreza u ukupnim prihoda
ima mnogo ve}i zna~aj od nivoa 
indirektnih poreza? 

BERGER: Mo`e se re}i da je 
dire ktno oporezivanje fer metoda
raspore|ivanja poreznog tereta
prema finansijskim mogu}nos-
tima gra|ana i kompanija. 
Ipak, danas porezna politika ne
mo`e djelovati u potpunosti
nezavisno prema ovom principu
jer su i drugi ciljevi (npr.

privla~enje stranih kompanija
ni`im stopama) tako|e va`ni 
faktori dr`avne politike. Tako|er,
jedva legalno porezno 
izbjegavanje ili prebacivanje
poreza (npr. sa transfernim 
cijenama, naknadama za li-
cence/autorska prava) u vezi sa 
dire ktnim porezima sadr`e veliki
rizik. U ovom trenutku postoje
inicijative u me|unarodnoj zajed-
nici da se prona|u novi na~ini za
pravedno raspore|ivanje direk-
tn ih poreza. Interesantan novi
pristup bilo bi oporezivanje dobiti
kompanija koje dobijaju dobra
uprkos tome {to imaju fiksno
stalno preduze}e u toj dr`avi.
Ujedinjeno Kraljevstvo je 
nedavno usvojilo novi zakon
prema kojem su velike 
kompanije bez stalnog pre-
duze}a obavezne pla}ati poreze
iz dobiti ako pru`aju internetske
usluge u Ujedinjenom 
Kraljevstvu. Ali zasad indirektni
porezi se ~ine stabilnijom 
osnovom za dr`avni bud`et.

BM: Kakve efekte ima trenutni model
naplate PDV-a u kontekstu naru{ene likvid-
nosti zna~ajnog broja preduze}a i kakve
efekte bi polu~io sistem naplate PDV-a po
napla}enim fakturama?
HAD@I]: Sistem pla}anja PDV
fiskusu po osnovu napla}enog PDV
od kupca je mogu}nost data Di-
rektivom o zajedni~kom sistemu
PDV 2006/112/EZ. Zemlje ovu
mogu}nost mogu prihvatiti i
propisati svojim nacionalnim PDV
propisima. Smisao ovakvog sis-
tema jeste rastere}enje poreskih
obveznika koji vr{e promete do
odre|enog praga, odnosno ob-
veznika koji nemaju visoke prome -
te. Svakako da bi ovakav sistem
doprinio likvidnosti obveznika s
niskim prometom jer ne bi morali
vr{iti pla}anje PDV fiskusu prema
obra~unatom, nego prema
napla}enom PDV. Me|utim, za

svrhe uvo|enja ovakvog sistema bi
tako|er trebalo analizirati mogu} -
nosti svih bud`eta koji se pune pri-
ho dima od indirektnih poreza. 

BM: Treba li mijenjati stopu PDV-a u BiH i
kako bi se promjena stope PDV-a odrazila 
na prikupljanje bud`etskih prihoda od 
indirektnih poreza, odnosno, kako bi 
promjena utjecala na privredu u BiH?

HAD@I]: U BiH postoji samo jedna
standardna stopa u visini od 17
posto. Potrebno je naglasiti da
standardna stopa PDV, prema
op}im EU propisima, ne smije biti
ni`a od 15 posto. Najni`a stan-
dardna stopa u EU iznosi 17 posto
i primjenjuje se u Luksemburgu.
Sljede}a najni`a iznosi 18 posto na
Malti. Kipar, Njema~ka i Rumunija
primjenjuju stopu od 19 posto, dok
ostale ~lanice EU koriste stope do
25 posto. Jedina dr`ava ~lanica EU

koja ne primjenjuje sni`enu stopu
PDV je Danska, ~ija standardna
stopa iznosi 25 posto. Ukoliko bi
se uvodila sni`ena stopa, a fiskus
se ne bi htio odre}i dijela prihoda,
trenutno primjenjiva standardna
stopa od 17 posto bi se morala
pove}ati. S obzirom na to da se
sni`ena stopa mo`e primjenjivati
samo na promete ta~no odre|enih
dobara i usluga (prema EU
propisima), standardna se 
primjenjuje na sve ostale 
promete. Samim tim bi bilo za
o~ekivati pove}anje cijena na
tr`i{tu u BiH. Npr. ukoliko bi se
uvela sni`ena stopa na odre|ene
prehrambene artikle, a pove}ala
se standardna stopa, takva stan-
dardna stopa bi se primjenjivala
na svaki promet koji dovodi do
proizvodnje tih prehrambenih 
artikala, ali i na sve pored toga
(struja, voda, gorivo, sve usluge

SVAKA REFORMA JE IZAZOV  ZA PRIVREDNIKE I ORGANE VLASTI
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Naime, iako su za primje -
nu prava EU-a u pravilu
odgovorni nacionalni su-
do vi kada to pojedini pred-
met iziskuje, nacionalni
sud mo`e Evropskom sudu
uputiti zahtjev za pret ho d -
nu odluku u tom predme -
tu i postaviti pitanje u vezi
s tuma~enjem prava EU.
Direktiva o sistemu PDV je
korisna kako bi se ovakva

praksa svela na minimum,
odnosno kako bi izbjegli da
organi uprave i sudovi bu -
du primorani da predmete
koje ne znaju nacionalno
rije{iti – {alju pred Evrop-
ski sud. 
U~esnicima u privredi, po -
r eskim obveznicima, slu` -
be nicima Uprave za indi rek-
 tno oporezivanje te naci o n a -
lnim sudovima koji }e rje -

{a vati odre|ene predme te
u domenu porezne politike
nakon sticanja ~la n s tva u
EU, na ovaj na~in pri b l i ̀ e -
na je primjena ra ni jih pre-
suda i naslije|a koje prije
2013. godine, od nosno pri -
je pristupanja Republike
Hrvatske pod ru~ ju evrop-
skih ~lanica -  nisu bile ob-
javljene na jednom od tri
slu`bena jezika Bosne i

Hercegovine. 
Svi koje zanima PDV pra k -
sa Suda EU i oni koji `ele
da uporede prakti~no is k u s -
tvo iz oblasti PDV u BiH s
praksom dr`ava ~lanica EU
– ovo korisno izdanje mo -
gu naru~iti slanjem ele kt r o n -
ske narud`benice na in ter -
net stranici 
www2.deloitte.com

itd). Na taj na~in bi vi{om stan-
dardnom stopom bilo oporezovano
mnogo vi{e isporuka nego {to bi
efekta dala sni`ena stopa na
odre|ene prehrambene proizvode.
Pored toga bi, prema istra`iva-
njima nekih nezavisnih instituta iz
EU, sni`ena stopa poskupjela
funkcioniranje i privrednih
dru{tava i poreskih organa, a sve
radi komplikovanije primjene
propisa i njihovih po{tivanja (tre-
bali bi se prilago|avati softverski
sistemi kod organa uprave,
privrednih dru{tava, fiskalnih 
registar kasa, tro{kovi tuma~enja
komplikovanijih propisa, 
carinskog tarifiranja, obu~avanja
privrednika, slu`benika itd).
Prema istim istra`ivanjima, efekat
sni`ene stope PDV, a da se ista ne
uvodi, bi se bolje mogao posti}i
usmjeravanjem prihoda od 
standardne stope ka osjetljivijim
kategorijama dru{tva. 

BM: Kako bi se sni`ena stopa odrazila na
privrede u BiH u smislu administrativnih i
knjigovodstvenih tro{kova? 

HAD@I]: Sni`ena stopa bi po~etno
prouzrokovala vi{e administra-
tivne i tro{kove knjigovodstva
kako za privredu, tako i za dr`avne
organe. Pored toga, tro{kovi bi bili
vi{i i kod dalje primjene takve
stope jer bi se uvijek postavljalo
pitanje koji sve artikli spadaju u
ona dobra na koja se primjenjuje
sni`ena stopa. Mo`ete za primjer
uzeti sni`enu stopu na dje~iju
odje}u i obu}u. Takva dobra treba
{to preciznije definirati kako se
sni`ena stopa ne bi zloupotreb-
ljavala. Ovo iziskuje tro{kove
dono{enja propisa, tuma~enja
propisa, prilago|avanja informa-
cionih sistema, poreskih sistema
itd. I onda kada se sve to prilagodi,
uvijek se pojavi neki novi proizvod
koji bi se mo`da mogao podvesti

pod one na koje se primjenjuje
sni`ena stopa ili mo`da novi 
argument za{to ne{to jeste ili nije
dje~ija odje}a ili obu}a (npr. do
koje se veli~ine smatra da su
cipele dje~ije, ako se uzme u obzir
da zakonski djeca prestajemo biti
s navr{enih 18 godina `ivota). 
Tu ponovo nastaju tro{kovi
tuma~enja, tarifiranja,
prilago|avanja itd. 

BM: Koliko je Uprava za indirektno 
oporezivanje u stanju da mo`e uspje{no 
kontrolrati PDV u sistemu sa diferenciranim
stopama? Hrvatska se na{la u problemu
kada je uvela vi{e stopa.
HAD@I]: Svaka reforma je izazov
kako za privrednike tako i za 
or gane vlasti. Prema mojim is -
kustvima, UIO BiH svakako da ima
sposoban stru~ni kadar da upra v -
lja i standardnom i sni`enom sto -
pom PDV. Zavisno od obima
pri mjene sni`ene stope i toga da li
bi postojale jedna ili dvije, koliko
je maksimalno dozvoljeno prema
EU propisima, vrlo je mogu}e da bi
UIO bilo neophodno vi{e stru~ nja -
ka koji bi se bavili PDV. Pri tome
bi, po mom shvatanju, trebalo 
pra vovremeno voditi ra~una o 
do no {e nju preciznih i de taljnih
podzakonskih akata, teorijskim i
prakti~nim obukama slu`benika i
privrednika, obezbje|ivanju 
sredstava za rad itd. Eventualno
uvo|enje sni`ene stope trebalo bi
propisati mnogo prije njene same
primjene (po mogu}nosti mini-
malno jednu godinu unaprijed),
kako bi se privrednicima i svim
ostalim organima vlasti (npr. en-
titetskim poreskim upravama radi
fiskalnih sistema i Poreskoj upravi
Br~ko Distrikta, ukoliko se fiskalni 
sistemi tamo po~nu primjenjivati)
dalo dovoljno vremena da
uspje{no otpo~nu s kvalitetnom
primjenom propisa. 

Standardna stopa PDV prema op}im EU
propisima, ne smije biti ni`a od 15
posto, ka`e Had`i}

Jedina dr`ava 
~lanica EU koja ne 

primjenjuje sni`enu stopu 
PDV je Danska, ~ija 

standardna 
stopa iznosi

25%


